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میز خبر

امام جمعه قم: ریشه اتفاقات توسعه طلبی دنیای غرب و ناتو 
است

آیت الله حسینی بوشهری، خطیب نمازجمعه قم با تأکید بر اینکه 
ریشــه این اتفاقات توسعه طلبی دنیای غرب و ناتو است، گفت: 
موضع رسمی جمهوری اسلامی این است که ما به دنبال جنگ 
نیســتیم و ما طعم تلخ جنگ را کشــیده ایم و جنگ را محکوم 
می کنیم اما توســعه طلبی را هم محکوم می کنیم. خطیب نماز 
جمعه قم با بیان اینکه ما حوادث روســیه و اوکراین را از قضیه 
تاریخی بررسی می کنیم و از جناحی طرفداری نمی کنیم، گفت: 
زمانی که شوروی فرو ریخت، یکی از پیمان هایی که بسته شد 
این بود ناتو در این منطقه ورود نداشته باشد؛ اما این ناتو بر سر 

پیمانش ماند؟
وی ادامه داد: بسیاری از کشــورهایی که بلوک شرق بودن به 
صورت پلکانی وارد ناتو کردند و آرام آرام نیروهایشــان آوردند 
تــا به اوکراین رســیدند و رئیس جمهور اوکرایــن نیز در دامن 
غرب قرار گرفت و کشــور روســیه نیز به این ها اعلام کرد که 
عقب نشــینی کنید، اما آن ها گفتند که حاضر به عقب نشــینی 
نیســتیم. وی با تأکید بر اینکه ریشه این اتفاقات توسعه طلبی 
دنیای غرب و ناتو است، افزود: موضع رسمی جمهوری اسلامی 
این اســت که ما به دنبال جنگ نیستیم و ما طعم تلخ جنگ را 
کشــیده ایم و جنگ را محکوم می کنیم اما توسعه طلبی را هم 

محکوم می کنیم.
عامل افشای اسامی برندگان فیلم فجر مشخص شد

در این بیانیه آمده اســت:  بعضی موقعیت ها و شرایط را به هیچ 
زبانی نمی توان توضیح داد چه برســد به توجیه. حتماً ســکوت 
درســت ترین پاســخ در این موقعیت های پیچیده نیست؛ ولی 
اگر گزینه دیگری نباشــد، احتمالا بهترین انتخاب اســت تا به 
کمک گذر زمان پاسخ مناســب تری بیابیم. ساعت ۱۹:۱۵ روز 
۲۲ بهمن، درســت در روز برگزاری اختتامیه چهلمین جشنواره 
فجر، به علت یک اشــتباه اپراتوری-انسانی لیست برندگان بر 
روی سایت »ســینماتیکت« به مدت ۱۵ دقیقه منتشر و سپس 
از دسترس خارج شــد. قطعا اتفاق بسیار خسارت آوری بود؛ اول 
برای جشــنواره و سپس برای سایت ســینماتیکت که همیشه 
مورد حمایت مردم عزیزمان بوده اســت. »سینماتیکت« کاملا 
مســئولیت این اشتباه و ســهل انگاری غیرعمدی و اپراتوری-
انســانی را می پذیرد. هرچند که از ســاعت ۱۶ در توییتر بخش 
مهمی از این اطلاعات منتشــر شــده بود -کــه البته از خطا و 

مسئولیت ما چیزی کم نمی کند.
امام جمعه کرج: همه گره ها با این مذاکرات در وین باز شده

حســینی  همدانی با اشــاره اینکه اکراین به تمام تعهدات خود 
در مقابل با آمریــکا و انگلیس عمل کرد، گفت: امروز آمریکا و 
انگلیس بعد از درگیری و جنگ اعلام کردند که ما فقط روسیه 
را تحریم می کنیم، چون اکراین برای این دو کشــور ارزشــی 
ندارد که به دفاع از این کشور وارد جنگ شوند. نماینده ولی فقیه 
در اســتان البرز با اشاره به اینکه مذاکره مستقیم ایران و آمریکا 
هیچ گرهــی از توافقات باز نمی کند، ادامــه داد: همه گره ها با 
این مذاکرات باز شــده و آمریکا به جای بازی رســانه ای باید 
تصمیم بگیرد و اگر تصمیم نگیرد پاســخ همیشــگی ما به این 
زیاد خواهی ها شعار مرگ بر آمریکاست. امام جمعه کرج با بیان 
اینکه دســتورات رئیس جمهور در مورد اجرای قوانین بر زمین 
مانده و اجرا نشــده قابل تقدیر اســت، گفت: در مورد نظارت بر 
بازار و قیمت اجناس و افزایش توان خرید مردم منتظر دستورات 

برنده رئیس جمهور هســتیم تا مــردم در این ایام دچار زحمت 
نشوند.

اعضای کمیسیون مشترک در زمان رای گیری درباره طرح 
صیانت نمی دانستند به چه چیزی دارند رای می دهند

جلال رشیدی کوچی، عضو کمیســیون مشترک بررسی طرح 
صیانــت از حقوق کاربران در فضای مجازی: نکته بااهمیت این 
است که امروز کسب و کارهای حاضر در فضای مجازی دغدغه 
مند هســتند. ما حدود ۲ میلیون شغل مستقیم و ۹ میلیون شغل 
غیر مستقیم با این فضا داریم. اگر این طرح تصویب شود و یک 
پلتفرم مانند اینســتاگرام فیلتر شود چه اتفاقی خواهد افتاد؟ چه 
کار می خواهیم انجام دهیم؟ شــغل هایی هستند که از این فضا 
درآمد دارند و هیچ اتکایی به دولت ندارند. این خیلی مهم است. 
متاسفانه خود اعضای کمیسیون مشترک نیز در زمان رای گیری 
کلیات این طرح نمی دانستند که چه طرحی را دارند تصویب می 
کنند. این اســت که بنده می گویم این کمیسیون برای بررسی 

این طرح صلاحیت ندارد.
احمد خاتمی: موافقان و مخالفان طرح صیانت خائن یا خبیث 

نیستند؟
ســید احمد خاتمی: موافقان این طــرح بگویند می خواهند چه 
کنند. بگویند کســب و کار مردم را در نظر می گیرند. مخالفان 
هــم خیلی صریح نظر خــود را اعلام کنند تــا این طرح پخته 
شــود. الان طرح نه به بار است نه به دار. پس چرا با عصبانیت 
صحبت می کنند و عده ای می گویند خیانت و خباثت اســت.

در فضایــی آرام و منطقی مســأله بررســی و روال قانونی طی 
شود. وقتی قانون شد همه باید تبعیت کنند. وی در ادامه درباره 
مذاکرات ویــن تصریح کرد: رهبری اجازه مذاکــره داده اند تا 
تحریم ها لغو شــود. مذاکره کنندگان فرزندان و دلسوزان ملت 
هســتند. توجه دارند نقطه نهایی مذاکرات، لغو همه تحریم ها 
بخصوص تحریم های بانکی و تجاری اســت. اگر این تحریم 
ها لغو نشود گویی اصلا مذاکره نشده است. امیدواریم خبرهای 
خوش براش ملت در راه باشــد به هر حال شما ملت پیروز این 
مسیر هســتید. این ملت خستگی را خسته کرده اند و همچنان 

در صحنه خواهند بود.
خطیب جمعه اهواز: اگر می خواهید مانند اوکراین اشِغال نشوید، 

قدرتمند شوید
حجت الاســلام سیدمحمدعبدالنبی موســوی فرد نماینده ولی 
فقیه در خوزستان در خطبه های نماز جمعه اهواز در در خصوص 
حمله روسیه به اوکراین اظهار کرد:نماینده پارلمان اوکراین گفته 
است ســال ۱۹۹۴ با تضمین آمریکا، انگلیس و روسیه زرادخانه 
هسته ای خود را تســلیم کردیم، امروز کشته می شویم و سلاح 
هســته ای نداریم. وی ادامه داد:کســانی که مــی گفتند عصر 
موشک گذشــته و عصر مذاکره است کجا هستند این روزها را 
ببیننــد؟ قدرت بازدارندگی حــرف اول را در دنیا می زند اگر می 
خواهید اشِــغال نشوید تجزیه نشــوید باید قدرت بازدارندگی را 

افزایش داد.
نامه هشدار احمدی نژاد به پوتین

محمود احمدی نژاد در نامه به رئیس جمهور روســیه با اشــاره 
به نتایج سوء فراوان ناشــی از طولانی شدن غیر متعارف دوره 
مسئولیت افراد، گروه ها و یا احزاب نوشت: شکل گیری باندهای 
قدرت و ثروت، از بین رفتن شــور و نشــاط سیاسی، اجتماعی 
و اقتصادی، بسته شــدن فضای نقد و ارزیابی منصفانه، پنهان 

شدن مفاسد و سوء استفاده ها، عقب افتادگی سیاسی، فرهنگی و 
اقتصادی، سرکوب اســتعدادها و اندیشه های بالنده تر و جدیدتر 
و بســته شــدن راه رشــد و اثرگذاری نیروها و توانمندی های 
خارج از حلقه بســته حاکمان از جمله آثار طولانی شــدن دوره 
مسئولیت هاســت که دیکتاتوری نتیجه طبیعی آن است.در این 
نامه با اشــاره به نتایج ســوء فراوان ناشی از طولانی شدن غیر 
متعارف دوره مســئولیت افراد، گروه ها و یا احزاب آمده اســت: 
شــکل گیری باندهای قدرت و ثروت، از بین رفتن شور و نشاط 
سیاســی، اجتماعی و اقتصادی، بسته شدن فضای نقد و ارزیابی 
منصفانه، پنهان شــدن مفاسد و سوء اســتفاده ها، عقب افتادگی 
سیاسی، فرهنگی و اقتصادی، سرکوب استعدادها و اندیشه های 
بالنده تر و جدیدتر و بسته شــدن راه رشد و اثرگذاری نیروها و 
توانمندی های خارج از حلقه بسته حاکمان از جمله آثار طولانی 
شــدن دوره مسئولیت هاســت که دیکتاتوری نتیجه طبیعی آن 

است.
بازگشت دختر فراری بعد از ۶ سال با ۳ بچه

۶ســال پیش وقتی دختر ۱۲ســاله به طرز مرموزی ناپدید شد، 
مادرش همه جا را به دنبال او گشــت تا اینکه چند روز قبل یک 

تماس تلفنی اسرار ناپدید شدن دخترگمشده را فاش کرد.
مهناز مهر سال۹۴ وقتی فقط ۱۲سال داشت ناپدید شد.

در همان زمان مادرش به اداره پلیس رفت و گم شدن دخترش 
را گزارش کرد و گفت: از وقتی از شوهرم جدا شدم، دخترم با من 
زندگی می کرد اما آخرین بار برای رفتن به مدرسه از خانه بیرون 
رفت و ظهر هرچه منتظرش ماندم برنگشــت. نگران شدم و به 
هرجا که فکر می کردم رفتم اما هیچ کس اطلاعی از او نداشت. 
حتی دوستانش هم نمی دانستند که چه بر سر دخترم آمده است.

بــا اظهارات این زن، تیمی از مأموران جســت وجو برای یافتن 
دختر گمشده را شروع کردند تا اینکه معلوم شد او همراه پسری 
افغان به ترکیه فرار کرده اســت.مادر مهناز گفت: ما در یکی از 
مناطق جنوبی پایتخت زندگی می کنیم. روبه روی خانه ما مردی 
افغــان به نام محمد زندگی می کرد که کارگر ســاختمانی نیمه 
کاره بود. آنطور که متوجه شــدم محمد در راه مدرسه دخترم را 
فریب داده و با او طرح دوســتی ریختــه و با هم به ترکیه فرار 

کرده اند.
۶سال بعد 

در این ســال ها تلاش ها برای شناســایی محــل زندگی دختر 
گمشــده بی نتیجه بود تا اینکه چند روز قبل تماسی با مادر وی 

گرفته و معلوم شد که مهناز به ایران بازگشته است.
در این شرایط مادرش راهی اداره آگاهی تهران شد و گفت: چند 
روز قبل موبایلم زنگ خورد و فردی ناشــناس گفت اطلاعاتی 
از دخترم دارد. مرد ناشــناس می گفت دخترم از ترکیه به ایران 
بازگشــته و در یکی از محله های تهران زندگی می کند. وقتی از 
او خواستم آدرس و نشــانی او را بدهد، طفره رفت و گفت باید 
۲میلیاردتومان به حســاب او واریز کنم تا آدرس و نشانی او را در 
اختیارم قرار بدهد. التماسش کردم اما فرد تماس گیرنده تلفن را 
قطــع کرد و گفت هر وقت این مبلغ را تهیه کردی تماس بگیر. 
او حتی تهدید کرد که اگر پای پلیس را به ماجرا باز کنم، ممکن 

است جان دخترم به خطر بیفتد.
با اظهارات این زن، تیمی از مأموران اداره یازدهم پلیس آگاهی 
تهران، با دســتور بازپرس دادســرای جنایی وارد عمل شدند و 
توانســتند تماس گیرنده را که مردی افغانســتانی بود شناسایی 

کنند.
او محــل زندگی مهناز را لو داد و مدعی شــد که وقتی پی به 
راز این دختر برده قصد اخاذی از خانواده اش را داشــته که ناکام 

مانده است.
به این ترتیب دختر گمشده که حالا زنی ۱۸ساله و مادر ۳فرزند 
است شناسایی شد و پس از احضار به دادسرا گفت: از کودکی با 
مادرم بزرگ شدم و او همیشه به من می گفت که پدرت تصادف 
کرده و فوت شــده اســت اما پیش از اینکه خانه را ترک کنم 
متوجه شــدم که او در تمام این ســال ها به من دروغ گفته بود. 
پدرم زنده بود و وقتی به ســراغش رفتم متوجه شدم که هنگام 
جدایی از مادرم حتی از باردار بودن او خبر نداشته و نمی دانسته 

که دختری دارد.
این تنها دلیل ناراحتی من از مادرم نبود، چرا که او همیشــه مرا 
اذیت می کرد و کتکم می زد. گاهــی مرا مجبور به تکدی گری 
می کرد و در ســن ۱۲سالگی قصد داشــت به اجبار مرا به عقد 
یکی از بســتگانش درآورد اما من مخالفت کردم. در آن دوران 
سخت بود که با محمد)جوان افغان( که مقابل خانه ما کارگری 

می کرد آشنا شدم.
وقتی ماجرای زندگی مرا شــنید، پیشــنهاد کرد که همراه او به 
ترکیــه بروم و من هم قبول کردم. ما قاچاقی به ترکیه رفتیم و 
در آنجا ازدواج کردیم و کار می کردیم. من کارنظافت خانه ها را 
انجام می دادم و محمد باغــداری می کرد. در این مدت صاحب 
۳فرزند )۲پسر و یک دختر( شدیم. اما این اواخر مشکلات مالی 

به سراغمان آمد و ناچار شدیم به ایران برگردیم.
از ســوی دیگر دلم برای مــادرم خیلی تنگ شــده بود و دلم 
می خواســت باردیگر صدایش را بشــنوم و او را ببینم. در فکر 
پیدا کردن او بودم که متوجه شــدم، یکی از آشنایان شوهرم به 
قصد اخاذی از مادرم با او تماس گرفته و همین باعث شــد که 

همه چیز لو برود.
نامه ضدبرجامی عجیب یک وزیر اقتصادی به رئیسی

نواندیش نوشــت: مجری شبکه افق از نامه یک وزیر اقتصادی به 
رییس جمهور درباره برجام خبر داد.

 امیرحسین ثابتی مجری شبکه افق در توئیتی نوشت که یکی از 
وزرای مهم اقتصادی دولت با نگارش نامه ای به رئیس جمهور 
اعلام  کرده که هیچ نیازی به توافق برای اداره کشــور ندارد و 
امور جاری کشور را با شــرایط فرض ادامه تحریم ها می تواند 
به خوبی جلو ببرد.کما اینکه در شــش ماه گذشــته نیز توانسته 
وضعیت قابل قبولی را در مقایسه با دوره قبل ارائه کرده دهد.   

کدام یک از سران جهان بیشترین گفت وگوی تلفنی را با 
رئیسی داشته است؟ 

 ایسنا نوشت:ســید ابراهیم رئیسی برای پنجمین بار به صورت 
تلفنــی با امانوئل مکرون رئیس جمهور فرانســه گفت وگو کرد. 
اتفاقی که شــاید عجیب به نظر برسد اما رئیس دولت سیزدهم 
از زمان به دست گرفتن سکان قوه مجریه بیشترین گفت وگوی 

تلفنی را با رئیس جمهور فرانسه داشته است.
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس دولت سیزدهم پس از آن که 
از ۱۲ مرداد ۱۴۰۰ رسما ریاست قوه مجریه را در دست گرفت، 
تاکنــون در ۲۷ تماس تلفنی با ۱۴ نفر از مقامات عالی جهان به 
صورت تلفنی گفت وگو کرده است. در این میان امانوئل مکرون 
رئیس جمهور فرانســه با پنج تماس تلفنی بیشترین گفت وگو را 
با رئیســی داشته است. مکرون اولین کسی است که پس از ۱۲ 

مرداد هم به عنوان یکی از ســران کشــورهای جهان با رئیس 
دولت سیزدهم به صورت تلفنی گفت وگو کرد.

به نظر می رســد در دور جدید مذاکرات هسته ای میان ایران و 
قدرت های جهانی، این فرانســه است که نقش رابط میان ایران 
و آمریکا را بر عهده گرفته اســت. در میان سران کشورهایی که 
ایران با آنهــا درباره احیای برجام مذاکره می کند به جز مکرون 
که پنج بار با رئیســی به صورت تلفنی گفت وگو کرده، ســران 
آلمان و انگلیس با رئیس دولت سیزدهم گفت وگویی نداشته اند. 
البته ســران دو کشــور روســیه )چهار بار( و چین )یک بار( به 

صورت تلفنی با رئیسی گفت وگو کرده اند.
روســای دو دولت ایران و فرانسه روز شنبه ۳ اسفند در پنجمین 
گفت وگوی تلفنی خود از زمان روی کار آمدن دولت رئیســی، 
آخرین وضعیت مذاکرات هســته ای وین را مورد بحث و بررسی 

قرار دادند.
رئیسی در این گفت وگوی تلفنی با امانوئل مکرون با بیان اینکه 
هیات ایرانی با جدیت در حال پیشــبرد مذاکرات وین اســت، 
گفت: جمهوری اســلامی ایران در طول مذاکرات پیشنهادهای 
ســازنده ای ارائه کرده است و پیشنهادهای مطرح شده از سوی 
طرف های دیگر مذاکره را بر اســاس میزان انطباق آنها با منافع 

ملت ایران، مورد بررسی قرار داده است.
رئیس دولت ســیزدهم با بیان اینکه هیــات ایرانی بارها اعلام 
کرده از ابتکاراتی کــه متضمن تامین و حفظ حقوق ملت ایران 
باشــند، استقبال می کند، افزود: فشــارها یا ادعاهای سیاسی با 
هدف حفظ اهرم فشار بر ملت ایران مطرح شده اند و چشم انداز 
حصول توافق را تضعیف می کنند و هرگونه توافقی در وین باید 
شــامل لغو تحریم ها، ارائه تضمین معتبر و بسته شدن مسائل و 

ادعاهای سیاسی گردد.
رئیسی با اشاره به اینکه سابقه تعامل جمهوری اسلامی ایران با 
آژانــس بین المللی انرژی اتمی و گزارش های متعدد این آژانس 
مبنی بر تایید صلح آمیز بودن فعالیت های هســته ای ایران گواه 
بر دروغین بودن ادعاهای برخی کشورهاست، اظهار کرد: ایران 
برای اثبات حســن نیت خود همواره بر همــکاری  حرفه ای با 
آژانس بین المللی انرژی اتمی تأکید داشــته است و در این راستا 

باید مراقب فتنه انگیزی دشمنان بود.
امانوئل مکرون رئیس جمهور فرانســه هــم در این گفت وگوی 
تلفنی که به گفته رســانه های فرانســوی حــدود ۹۰ دقیقه به 
طول انجامید، عنوان کرد: پیشرفت های خوبی در مذاکرات وین 
حاصل شــده است و این امیدواری را داریم که مذاکرات هر چه 

زودتر به نتیجه برسد.
رئیســی و مکرون پیش از این در روزهای ۹ بهمن، ۸ آذر، ۱۴ 
شــهریور و ۱۸ مرداد به صورت تلفنی با یکدیگر گفت وگو کرده 
بودند که محور اصلی همه گفت وگوها مذاکرات هســته ای بوده 
اســت. البته موضوع مقابله با کرونا، همکاری های منطقه ای به 
خصوص درباره لبنان و توســعه روابط اقتصادی از دیگر مباحث 
مطرح شده میان روسای قوای مجریه ایران و فرانسه بوده است.

پس از مکرون که پنج بار با رئیســی به صورت تلفنی گفت وگو 
کــرده، ولادیمیر پوتیــن رئیس جمهور روســیه و رجب طیب 
اردوغــان رئیس جمهــور ترکیه چهار بــار و مصطفی الکاظمی 
نخســت وزیر عراق سه بار به صورت تلفنی با رئیس قوه مجریه 
ایران پس از در دســت گرفتن سکان ریاست دولت سیزدهم، به 

صورت تلفنی تبادل نظر کرده اند.

اداره کل کمیته امدادامام خمینی)ره( خراسان شمالی
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استاندارد سازی 2۶ جایگاه های 
 CNG فعال عرضه سوخت

در خراسان شمالی
 

مدیرکل استاندارد خراسان شــمالی از استاندارد سازی 
۲۶ جایگاه فعال عرضه ســوخت CNG در این استان 

خبر داد.
فهیمه مهمان نواز گفت: بازرســی ادواری جایگاه های 
CNG بر اســاس دســتورالعمل و روش های اجرایی ، 
شــامل بازرســی فنی تمامی تجهیــزات جایگاه های 
ســی ان جی مطابق با اســتانداردهای موجود، با تعامل 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی استان به صورت 

سالیانه انجام می شود.
وی اظهارکــرد: هم اکنون ۳۰ جایگاه عرضه ســوخت 
CNG فعال وجود دارد که در ســال جاری ۲۶ جایگاه، 
تائیدیه استاندارد ســازی را اخذ کرده اند که نسبت به 

سال های قبل افزایش داشته است.
به گزارش ایسنا، به نقل از روابط عمومی این اداره کل، 
مهمان نواز افزود: بر اســاس ضوابط و مقررات سازمان 
ملی استاندارد، جایگاه های CNG قبل از شروع فعالیت 
و راه اندازی، با اعلام شرکت پخش فراورده های نفتی 
مورد بازرســی فنی شــرکت های تایید صلاحیت شده 
سازمان ملی استاندارد قرار می گیرند و در صورت رعایت 
نکات ایمنی و فنی، گواهی بازرسی استاندارد برای مدت 

یکسال برای جایگاه صادر می شود.
به گفتــه وی، جایــگاه داران مکلف هســتند قبل از 
پایان اعتبار گواهینامه بازرســی، با مراجعه به ســامانه 
جایگاه های CNG ســازمان ملی استاندارد ایران نسبت 
به ثبت درخواســت بازرســی مجدد اقدام کنند؛ در غیر 
این صورت ادامه فعالیت آن ها بدون تاییدیه اســتاندارد 
سازی خلاف مقررات است و گاز آن ها قطع خواهد شد.

ثبت بیش از ۷3 میلیون تردد در 
 محورهای خراسان شمالی 

طی امسال
 مدیــر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراســان 
شــمالی از ثبت بیش از ۷۳ میلیون تردد در محورهای 

این استان طی امسال خبر داد.
جعفر شهامت  گفت: ۷۳ میلیون و ۸۵۴ هزار و ۱۰ تردد 
وسایل نقلیه طی ۱۱ ماه امسال توسط ۵۱ دستگاه تردد 
شــمار در محورهای خراسان شمالی ثبت شد و در این 
مدت ترافیک راه های اســتان نســبت به مدت مشابه 

سال گذشته ۱۶,۶ درصد افزایش یافته است.
وی افزود: در این مدت شش میلیون و ۷۰۳ هزار و ۵۴۶ 
وســیله نقلیه وارد و شــش میلیون و ۶۱۱ هزار و ۸۲۳ 
وســیله نقلیه از استان خارج شــدند که نسبت به مدت 
مشابه سال گذشــته به ترتیب ۱۷,۰۵ درصد و ۱۶,۹۲ 

درصد رشد داشته است.
شهامت ادامه داد: در بهمن ماه امسال بیشترین متوسط 
تردد روزانه مربوط به محور بجنورد - شیروان ) بجنورد 
( و بالعکس و محور دارای بیشــترین تردد )براســاس 
نسبت ترافیک به ظرفیت محور( اسفراین – سه راهی 
ایــرج و بالعکس ، اســفراین – بجنــورد ) بجنورد( و 

بالعکس بوده است.
وی اظهار کرد: محور دارای کمترین تردد ) بر اســاس 
نســبت ترافیک به ظرفیت محور (، صفی آباد – گراتی 
و بالعکس و محور دارای بیشــترین ســرعت متوسط، 
بجنورد – شــیروان )سیساب(، قوچان – فاروج ) فاروج 

( بوده است.
این مقام مســئول با بیان اینکه تردد ورودی و خروجی 
استان در بهمن ماه به طور میانگین ۱۷ درصد افزایش 
یافته اســت، ادامه داد: طی یک ماه گذشــته بیشترین 
تردد وسایل نقلیه در جاده های استان با توجه به محل 
صدور پلاک مربوط به اســتان های خراسان رضوی با 
۲۱ درصد، گلســتان با هشــت درصد و تهران با شش 

درصد است.
وی ۸۸ درصد تردد در محورهای اســتان طی ۱۱ ماه 
گذشــته را مربوط به وســایل نقلیه سبک و ۱۲ درصد 
دیگر را مربوط به وسایل نقلیه سنگین دانست و گفت: 
در بهمن ماه امسال دو درصد تردد ورودی استان بیشتر 

از دو روز ماندگاری در استان داشته اند.

بارندگی همچنان ناکافی است؛
کاهش ۵4 درصدی بارندگی در 

خراسان شمالی به نسبت دوره آماری
 سرپرســت اداره تحقیقــات هواشناســی خراســان 
شــمالی از کاهــش ۵۴ درصدی بارندگی در اســتان 
 طی ســال آبی جــاری به نســبت دوره آمــاری خبر 

داد.
علیرضا گلــرخ در گفتگو بــا  مهر به تشــریح میزان 
بارندگی ها در ســال آبی جاری پرداخت و اظهار کرد: از 
ابتدای مهر تا انتهای بهمن ماه، مجموعاً ۵۲.۴ میلیمتر 

بارندگی را در استان شاهد بودیم.
اداره تحقیقات کاربردی هواشناسی خراسان  سرپرست 
شمالی ادامه داد: این عدد در قیاس با سال گذشته ثابت 
و در مقایســه با دوره آماری بیش از ۶۲ میلیمتر کاهش 

داشته است.
وی افزود: برای اســفند ماه خصوصاً هفته ســوم آن، 

بارندگی بیشتر از حد نرمال را پیش بینی می کنیم.
گلرخ میزان تغییرات دما طی ســال جاری را نیز مشابه 

سال قبل عنوان کرد.
وی در انتها گفت: پیش بینی می شــود در ادامه اسفند 

میزان دما نرمال تا بیشتر از حد نرمال باشد.

استاندار خراسان شمالی:
ایستگاه لرزه نگار استان

 تقویت می شود
اســتاندار خراسان شــمالی گفت : با توجه به زلزله خیز 
بودن اســتان ، باید تنها ایســتگاه لرزه نگار استان در 

روستای ناوه، تقویت شود.
محمد رضا حسین نژاد در دیدار مدیر شبکه لرزه نگاري 
باند پهن پژوهشگاه بین المللي زلزله شناسي و مهندسي 
زلزله افــزود : باید دراعتبارات ســال آینده تقویت این 
ایســتگاه لرزه نگار استان مورد توجه ویژه قرار گیرد هر 
چند ما نیز از مرکز لرزه نگاری کشــور انتظار کمک به 

حوزه تجهیزات و امکانات این ایستگاه را داریم .
وی خاطر نشان کرد: باید با ارائه طرح ها ، برنامه های 
مختلف و پیش نگری ها بتوانیم اقدامات لازم در حوزه 
کاهش آسیب های زلزله در سطح استان انجام دهیم .

 در ادامه رییس شــبکه لرزه نگاری باند پهن کشور نیز 
هدف پژوهشــگاه بین المللی زلزله شناســی را کاهش 
ریســک لــرزه ای در همه جوانب در ایــران و منطقه 

دانست .
غلام جوان دولویی به تشــریح مطالعات جامع لرزه ای 
بجنورد پرداخت و افزود : مطالعات لرز زمین ساخت ،ریز 
پهنه بندی ژئوتکنیک لرزه ای، تحلیل آســیب پذیری 
لرزه ای ساختمان های مسکونی، تحلیل آسیب پذیری 
لرزه ای زیرســاخت و شــریان های حیاتی و مطالعات 
کاهــش خطر پذیری مدیریت بحران باید برای شــهر 

بجنورد انجام شود.

صرفه جویی 3 میلیون یورویی 
مجتمع صنعتی اسفراین با توان 

متخصصان کشور

مدیرعامل مجتمع صنعتی اســفراین گفت: متخصصان 
ایرانی در اســتان زنجان ابر ترانسفورماتور کوره قوس 
الکتریکی را به سفارش مجتمع صنعتی اسفراین ساخته 
و به این مجتمع تحویل داده اند که ســه میلیون یورو 
صرفه جویی ارزی را برای کشور به همراه داشته است.

 علی ملــک، مدیرعامل مجتمع صنعتی اســفراین در 
جمع خبرنگاران از تحویل ابر ترانسفورماتور کوره قوس 
الکتریکی با ظرفیت ۵۵ مگاولــت آمپر به این مجتمع 
خبــر داد و اظهار کرد: این دســتگاه را برای اولین بار 
متخصصان ایرانی در استان زنجان به سفارش مجتمع 

صنعتی اسفراین تولید کردند.
ملک گفت: حمایت از ساخت داخلی این ترانس، علاوه 
بر جلوگیری از خروج سه میلیون یورو از کشور همچنین 
مانع توقف طولانی مدت خط تولید این مجتمع صنعتی 

نیز شد.
وی افــزود: این ترانس ظرفیــت تولید مجتمع صنعتی 

اسفراین را تا ۱۰ درصد افزایش می دهد.

۱4 اثر نمایشی به مرحله نهایی 
 ششمین جشنواره تئاتر کوتاه 

خراسان شمالی راه یافت
  

معاون هنری و ســینمایی اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی خراسان شمالی گفت: ۱۴ اثر نمایشی به مرحله 
نهایی ششــمین جشــنواره تئاتر کوتاه این اســتان در 

شهرستان های گرمه و جاجرم راه یافت.
ابوالحســن حیدری با اشــاره به اینکه آثار در دو بخش 
صحنه ای و خیابانی انتخاب شــده اند، افزود: در بخش 
صحنــه ای نمایش های »قلاده ای برای یک ســگ 
مرده« به کارگردانی مســعود کریمی فضلی،»رنجش« 
به کارگردانی هادی اسدی، »مسلخ« به کارگردانی علی 
سعادتی، »لبخند بزن تا تمام شود« به کارگردانی سهیل 
سعادتی فر، »عطار دیوانه« به کارگردانی رامتین گرمه 
ای و »هرم« بــه کارگردانی امیر رضا فدایی از بجنورد 

انخاب شده اند.
رئیس ســتاد اجرایی ششــمین جشــنواره تئاتر کوتاه 
خراســان شــمالی، همچنین نمایش هــای »پتوس« 
بــه کارگردانی رضــا رضایی از جاجــرم، »دعوت« به 
کارگردانی مخدره شفیعی راد و »شروع پایان است« به 
کارگردانی آرین حقانی  از اسفراین، »آینه های آلوده« 
به کارگردانی محمد صادق بابایی و »عروسک جنگی« 
به کارگردانی مرتضی شــریفی و اعظم طالبی از گرمه 

را از دیگر نمایش های بخش صحنه ای اعلام کرد.
حیــدری در ادامه نمایــش های »تولــدی دیگر« به 
کارگردانی مهدی فخرانی از جاجرم، »دو روایت موازی 
از یک خط صــاف« به کارگردانی حمید رضا عابدی از 
فاروج و »خسوف« به کارگردانی محمد رضا ابراهیمی 
ایور از گرمه را از نمایش های بخش خیابانی ششــمین 

جشنواره تئاتر کوتاه خراسان شمالی نام برد.
، به نقل از روابط عمومی این اداره کل، وی خاطرنشان 
کرد: ششــمین جشــنواره تئاتر کوتاه خراسان شمالی 
جمعه سیزدهم اســفندماه جاری به میزبانی شهرستان 
های گرمه و جاجرم برگزار می شــود و نفرات برتر هر 

بخش معرفی و تجلیل خواهند شد.

خبر
خبر

مدیر کل اقتصاد و دارایی خراســان شــمالی گفت: 
بانک های خصوصی و موسســات مالی و اعتباری 
در استان در زمینه ارائه گزارش به استان بابت عمل 
به مصوبات شــورای پول و اعتبار و بانک مرکزی 
خــودداری می کنند و می گوینــد از بانک مرکزی 

گزارش ها را تحویل بگیرید.
 مجید درخشانی، مدیر کل اقتصاد و دارایی خراسان 
شــمالی در گفت و گو به عصراتــرک درباره گلایه 
مدیریت شعب بانک های خراسان شمالی از تبعیت 
نکــردن بانک های خصوصی و موسســات مالی و 
اعتباری اســتان از مصوبات شــورای پول و اعتبار 
کشــور تقاضا بابت اقدام اداره کل اقتصاد و دارایی 
اســتان در برخورد با این بانک ها و موسسات اظهار 
کرد: متاســفانه تا به کنون برخی از آنها این توان و 
پشتوانه را در خود احســاس کرده اند و توانسته اند 
از مصوبات شــورای پول و اعتبــار و بانک مرکزی 

پیروی نکنند.
درخشــانی به مصوبه ســال جــاری بانک مرکزی 
کشور مبنی بر اعطای تسهیلات توسط بانک های 
خصوصی و موسســات مالی و اعتباری از محل ۵۰ 
درصد از ســپرده های جذب شده خود به متقاضیان 
در استان های کمتر توسعه یافته اشاره کرد و گفت: 
در این باره از بانک های خصوصی و موسسات مالی 
و اعتباری فعال در اســتان گزارش عملکرد خواسته 
ایــم اما هنوز آنان هیچ گزارش عملکردی را به این 

اداره کل ارائه نداده اند.
وی تصریح کرد: آنان در پاسخ به پیگیری های این 
اداره کل بیان می کنند که باید از دفتر مرکزی خود 
کســب تکلیف کنیم و یا اینکه در این باره از بانک 

مرکزی گزارش دریافت کنید.
این مسئول یادآور شد: استاندار پیشین نیز در رابطه 
بــا رویه بانک های خصوصی و موسســات مالی و 
اعتباری در استان هشدار داده بود که با آنان قهری 
برخورد خواهد شــد، با این وجود، وی نتوانست در 

این زمینه موفق شود.
وی یادآور شــد: با این وجود، فعلا تا پایان ســال 
جاری منتظر خواهیم ماند تا آنان پاسخی به مطالبه 
ایــن اداره کل ارائــه دهند در غیــر این صورت در 
فروردین ماه ســال ۱۴۰۱ گزارشی را تهیه و برای 

رسیدگی به استانداری ارائه خواهیم داد.
در عیــن حال، مدیر کل اقتصاد و دارایی خراســان 
شــمالی با یادآوری این مطلب کــه معاونت بانک 
مرکزی باید عملکرد در اجرای مصوبات شورای پول 
و اعتبار توسط بانک ها و موسسات مالی و اعتباری 
را باید ارزیابی و نظارت کند، عنوان کرد: قرار نیست 
که بانک مرکزی فقط بخشنامه صادر بکند و پس از 

آن نیز نظارتی نداشته باشد.
درخشانی تاکید کرد: معاونت نظارت بانک مرکزی 
باید عمل به مصوبه اعطای تسهیلات توسط بانک 
های خصوصی و موسسات مالی و اعتباری از محل 
۵۰ درصد از ســپرده های جذب شده خود در استان 

های کمتر توسعه یافته را بررسی و رسیدگی کند.
نیاز بانــک های دولتــی و غیر دولتی اســتان به 
تخصیص خط اعتباری ویژه برای اعطای تسهیلات

درخشانی، مدیر کل اقتصاد و دارایی خراسان شمالی 
در ادامه درباره علل افزایش نسبت مصارف به منابع 
۱۳ بانک دولتی و غیر دولتی اســتان تا ۱۲۳ درصد 
اظهار کرد: ســقف مجاز برای افزایش این نسبت تا 
۸۰ درصد اســت که در استان هایی از جمله تهران، 
اصفهان و خراســان رضوی عبــور از این حد مجاز 
معمولا کمتر اتفاق می افتد، با این وجود، در استان 
های کمتر توسعه یافته ای از جمله خراسان شمالی، 
ایلام و خراســان جنوبی وضعیت عبور از حد مجاز 
نســبت مصارف به منابع بانکی همواره وجود داشته 

است.
درخشــانی یادآور شد: خراسان شمالی در اواخر دهه 
۸۰ و اوایــل دهه ۹۰ به دلیل اجرای طرح مســکن 
مهر و اجرای طرح اعطای تسهیلات به بنگاه های 
اقتصــادی زودبازده، با افزایش نســبت مصارف به 

منابع بانکی تا ۱۶۰ درصد نیز مواجه شد.
وی تصریح کرد: برای کاهش نســبت به مصارف 
۱۲۳ درصد به منابع بانک های دولتی و غیر دولتی 
در استان باید علاوه بر اینکه بانک مرکزی یک خط 
اعتباری ویژه برای این بانک های استان تخصیص 
دهــد همچنین بانک های خصوصی و موسســات 
مالی و اعتباری فعال در استان نیز بر اجرای اعطای 
تســهیلات از محل ۵۰ درصد از سپرده های جذب 

شده خود به متقاضیان در استان ملزم شوند.
این مســئول افزود: این مطالبه در سفر پیش روی 
رییس جمهور به اســتان طرح خواهد شد تا پس از 

تایید، مصوب شود.
 نقش بانک های خصوصی و موسسات مالی در 

بهبود بخشی به وضعیت اعطای تسهیلات
درخشانی، مدیر کل اقتصاد و دارایی خراسان شمالی 
همچنین در پاسخ به گلایه عموم مردم از کند شدن 
و یا حتی متوقف شــدن اعطای تسهیلات از سوی 
بانــک های دولتی و غیر دولتی طی چند مدت اخیر 
و علل آن اظهار کرد: به طور کلی اعطای تسهیلات 
متوقف نخواهد شــد، با این وجــود، روند پرداخت 

تسهیلات به متقاضیان کند می شود.
درخشــانی روی کار آمــدن دولت جدیــد، اعلام 
سیاســت های جدید بانک مرکزی، افزایش تقاضا 

برای دریافت تسهیلات از محل منابع داخلی بانک 
هــای دولتــی و غیردولتی همچنین عــدم پیروی 
بانک های خصوصی و موسســات مالی و اعتباری 
از مصوبات شــورای پول و اعتبار و بانک مرکزی از 

علل بروز این مسئله هستند.
وی تصریح کرد: بانک های خصوصی و موسسات 
مالی و اعتباری از مصوبه اشــاره شــده باید تبعیت 
کند تا شرایط به روز رســانی اعطای تسهیلات در 

استان بهبود یابد.
اعطای تسهیلات بدون ضامن، عملکرد تسویه 

حساب های بانکی تسهیلات گیرندگان را به روز 
می کند

درخشانی، مدیر کل اقتصاد و دارایی خراسان شمالی 
در بخش دیگری از سخن خود به اعطای تسهیلات 
بدون ضامن تا ســقف ۱۰۰ میلیــون تومان برای 
کســب و کارهای خرد نیز اظهار کرد: در گذشــته 
اعطای تســهیلات به متقاضیــان مبتنی بر معرفی 
ضامن ها بود که این رویه موجب شــده بود تا آماده 

سازی فضای کسب و کار بسیار سخت شود.
درخشــانی گفــت: بــا این وجــود، با ابــلاغ این 
دســتورالعمل جدید، رویه تغییر کرده و مناسب تر و 

منطقی تر شده است.
وی تصریح کرد: در این دســتورالعمل جدید مبنای 
اعطای تســهیلات بــه متقاضیان بر اســاس رتبه 

اعتباری بانکی آنها خواهد بود.
این مســئول افزود: در همین راســتا، از این پس، 
تســهیلات گیرندگان تلاش خواهند کرد عملکرد 

تسویه حساب بانکی خود را به روز کنند.
وی افزود: متقاضیان هنگامی دریافت تسهیلات را 
تقاضا می کنند که توان پرداخت آن را داشته باشند.

درخشانی خاطرنشان کرد: این اقدام بر بهبود فضای 
کسب و کار بسیار موثر است.

 ایجاد و بهبود فضای کسب و کار به اصلاح ساز و 
کارهای اقتصادی بستگی دارد

درخشانی، مدیر کل اقتصاد و دارایی خراسان شمالی 
درباره علل قرار گیری خراسان شمالی در رتبه دوم 
نرخ فقر کشــور با وجود پرداخت های تســهیلاتی 
ارزان قیمت متعدد طی سالیان گذشته در استان نیز 

اظهار کرد: طی یک دهه اخیر نرخ رشــد اقتصادی 
در کشــور منفی بوده که این امر موجب شده است 
تا نرخ سرمایه گذاری و نرخ رشد سرمایه گذاری در 

سطح کشور نیز منفی بماند.
درخشانی تصریح کرد: این مسئله بر عملکرد اشتغال 
و اقتصاد تمامی اســتان ها اثرگذاشته و بر خراسان 

شمالی نیز تاثیر منفی بیشتری داشته است.
وی یادآور شــد: طی ســال های گذشــته بیشتر 
تسهیلات پرداخت شده در استان صرف حفظ وضع 

موجود واحدهای تولیدی و خدماتی شده اند.
این مســئول بیان کرد: وقتی رشد اقتصادی منفی 

باشد، تزریق تسهیلات هیچ نمودی ندارد.
وی تصریح کرد: به طور معمول تسهیلات اعطایی 
باید برای ایجاد واحدهای تولیدی-اقتصادی دارای 
ارزش افزوده بالا همچنیــن واحدهایی که تکمیل 

کننده زنجیره تولید هستند، صرف شود.
درخشــانی همچنین عنوان کرد: برای بهبود فضای 
کسب و کار قبل از آنکه بر ارتقای زیرساخت های و 
اعطای تسهیلات متمرکز شویم در ابتدا باید ساز و 
کارهای ایجاد و بهبود فضای کسب و کار را اصلاح 

و آماده سازی کنیم.
وی ثبات قیمت ها، ثبات نرخ ارز، کاهش نرخ تورم، 
رقابتی کردن فضای تولیدی و اقتصادی، شــفافیت 
در عملکرد اقتصادی همچنین کاهش فســاد را از 
معیارهای بسیار مهم اصلاح ســاز و کار اقتصادی 
بــرای بهبود فضای کســب و کار و شــکل گیری 

سرمایه گذاری ها بیان کرد.
این مســئول تصریح کرد: درصورتیکه این ســازو 
کارها اصلاح و برآورده نشــوند اعطای تســهیلات 
گره گشــا نخواهد بود و فعالیت های سوداگرانه نیز 

بیشتر می شود.
  تسهیلات تبصره 18 به طرح های اقتصادی دارای 

ارزش افزوده بالا پرداخت شود
درخشانی، مدیر کل اقتصاد و دارایی خراسان شمالی 
درباره اعطای تســهیلات تبصره ۱۸ در استان نیز 
اعلام کرد: در این زمینه به دســتگاه های اجرایی 
اســتان اعلام کــرده ام که از پرداخت تســهیلات 
متعددی که در گذشــته به متقاضیان اعطا شــدند، 
عبــرت بگیریــم و در فصل جدید، رویکــرد را به 
تصویب طرح های اثر بخش اقتصادی برای دریافت 

تسهیلات تبصره ۱۸ تغییر دهیم.
مدیر کل اقتصاد و دارایی خراســان شمالی گفت: 
به دستگاه های اجرایی استان اعلام کردم تا برای 
جذب این ردیف تســهیلاتی با یکدیگر مســابقه 
نگذارند و وقت را بر بررســی طــرح ها و انتخاب 
طــرح هایی که تکمیل کننــده زنجیره تولید و یا 
دارای ارزش افــزوده بالایــی هســتند و یا اینکه 
نیازمنــد به تامین ســرمایه در گردش هســتند، 

اختصاص دهند.
درخشــانی در خاتمه در پاسخ به این سوال که نرخ 
تورم بالا در خراسان شمالی چگونه می تواند کاهش 
پیــدا کند نیز اظهار کرد: در این اســتان باید تعداد 
واحدهای تولیدی، بیشتر و سیستم توزیع و بنکداری 

نیز قوی تر شود.

مدیر کل اقتصاد و دارایی خراسان شمالی اعلام کرد:

خودداری بانک های خصوصی و موسسات مالی استان 
از ارائه گزارش عملکرد

سرپرست مدیریت باغبانی سازمان جهاد کشاورزی 
خراسان شمالی گفت: ۵۰ درصد از باغات انگور در 

این استان نیازمند نوسازی است.
محمد عفتی در گفت و گو با ایســنا، اظهارکرد: در 
نوسازی باغات، درخت های کهنه و غیراقتصادی 
از زمین خارج می شــوند و به جای آن ها درخت 
هایــی با ارقام تجاری، کــم آب طلب و مقاوم به 

تنش های محیطی غرس می شود.
وی افزود: از ســوی دیگر چاله هایی که در باغات 
نوسازی شده حفر می شود بر اساس الگوی کشت 

است.
عفتی با اشــاره به اینکه اجرای طرح فراز یکی از 
طرح هایی است که در راستای نوسازی باغات در 
استان اجرا می شود، ادامه داد: اجرای طرح فراز در 
سطح ۴۹۰ هکتار از تاکستان های استان، از برنامه 

های کاری این سازمان است.
وی تصریح کرد: علاوه بر آن در باغات دیم با میوه 
های خشک نظیر بادام و ... نیز ۷۰ درصد از باغات 

نیازمند نوسازی هستند.

این مقام مســئول با اشــاره به باغات هسته دار، 
گفــت: در برخی از این باغــات ارقام جدید غرس 
شده و عملیات نوســازی اجرا شده است و سالانه 

۱۰ درصد از این باغات نیازمند نوسازی هستند.
مدیر باغبانی ســازمان جهاد کشــاورزی خراسان 

شمالی از انجام ۱۰۰ هکتار عملیات سرشاخه کاری 
در باغات استان نیز طی امسال خبر داد.

وی در ادامــه با تاکید بر اینکه طی امســال تاکید 
بر اجرای عملیات سرشاخه کاری در باغات استان 
را داریــم، گفت: طی این عملیات تاج درخت های 

باغــات غیراقتصادی و غیرتجاری و قدیمی هرس 
شده و بر روی آن ها پیوندهای پر بازده، مقاوم به 

تنش های محیطی پیوند داده می شود.
وی افزود: بعد از انجام عملیات سرشــاخه کاری، 
درخت ها طی ســه تا چهار ســال به باردهی می 
رســند و محصول بازارپســند و تجاری تولید می 

شود.
عفتی ادامــه داد: طبق برنامه ریــزی های انجام 
شده باید سالانه در سطح سه هزار هکتار عملیات 
سرشــاخه کاری انجام شــود اما بــه علت کمبود 
اعتبارات امســال در ســطح ۱۰۰ هکتار این امر 
انجام می شود.وی تصریح کرد: طی بررسی های 
صورت گرفته ۵۰ درصد باغات میوه های دانه ریز 
همچون انگور نیازمند به انجام عملیات سرشــاخه 
کاری هستند.به گفته این مقام مسئول ۸۰ درصد 
باغات میوه های خشــک همچــون گردو، بادام و 
پســته نیز در این اســتان باید این عملیات در آن 
ها اجرایی شود.وی مساحت باغات و گلخانه های 
خراسان شمالی را حدود ۵۳ هزار هکتار اعلام کرد.

سرپرست مدیریت باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان:

۵۰ درصد از باغات انگور در خراسان شمالی نیازمند نوسازی است

مدیرگــروه بهبود تغذیه دانشــگاه علوم پزشــکی 
خراسان شمالی با بیان اینکه یکی از معیارهای مهم 
در سلامت کودکان، ارزیابی رشد آن ها است، علل 
توقف شــد در کودکان را برشــمرد و گفت: داشتن 
وزن و قد مطلوب برای کودکان به ویژه در ۲ سال 

اول زندگی بسیار حائز اهمیت است.
 نســرین علیزاده با اشاره به اینکه شایع ترین علل 
توقف رشــد، تغذیه ناکافی است، افزود: غذا خوردن 
ناکافی یا خــوردن غذاهایی که فاقــد مواد مغذی 
محرک رشد هســتند، عفونت های مکرر یا مزمن 
یا بیمــاری هایی که باعث کاهش دریافت یا جذب 
ضعیف مواد مغذی می شــوند از عوامل توقف رشد 

کودک است.

وی با اشــاره به اینکه مراقبت ناکافی از کودک نیز 
در رشد کودک تاثیرگذار است، شایع ترین علل رشد 
نامطلوب در کــودکان را عوامل مربوط به خانواده، 
غــذای ناکافی، شــیردهی نامناســب و بیماری و 

عفونت برشمرد.
مدیرگــروه بهبود تغذیه دانشــگاه علوم پزشــکی 
خراسان شــمالی تصریح کرد: در عوامل خانوادگی، 
مواردی که مربوط به مادر می شــود از جمله تغذیه 
نامناســب در زمان قبــل از بارداری، بــارداری و 
شیردهی، کوتاه قدی مادرزادی و عفونت و بیماری 

تاثیر گذار است.
وی بــا بیان اینکــه بــارداری در نوجوانی به دلیل 
نیازهــای مراقبتی رشــد مادر، باعــث اختلال در 

دسترسی به مواد مغذی برای جنین می شود، گفت: 
همچنین فاصله کم تولد دو کودک پیامدهای منفی 
بــرای مادر و کودک دارد چرا که فاصله کم بین دو 
بارداری خطر کمبود ذخایر مادر را در بارداری های 

بعدی افزایش می دهد.
وی با اشاره به اینکه محیط خانه نیز در علل توقف 
رشــد کودکان نقش دارد، افــزود: فعالیت ناکافی 
کودک، تامین نامناســب آب و سرویس بهداشتی، 
تنوع غذایی پایین و دریافت ناکافی غذاهایی با منبع 
حیوانی، دادن غــذای رقیق به طور مداوم به خاطر 
ترس از خفگی نــوزاد، دریافت پایین انرژی از مواد 

غذاییو... از جمله این عوامل هستند.
علیزاده در خصوص شــیردهی نامناسب اظهار کرد: 

شروع با تاخیر شــیردهی، عدم شیردهی انحصاری 
با شیر مادر و توقف زودهنگام شیردهی و همچنین 
بیماری و عفونت کودک از جمله عفونت روده ای، 
اســهال، انتروپاتی محیطی، انگل، عفونت  تنفسی، 
مالاریا، کاهش اشــتها در اثــر بیماری و التهاب در 

توقف رشد کودکان موثر است.
وی تأکید کرد: والدیــن گرامی می توانید با مراجعه 
به نزدیک ترین مرکز بهداشــتی به محل سکونت 
خود وضعیت رشد فرزند خود را بررسی نمایید و در 
صورتی که کودک دچار کوتاه قدی یا کم وزنی بود 
با مراجعه به پزشک و کارشناس تغذیه آموزش ها و 
درمان های لازم را جهت بهبود رشــد کودک خود 

دریافت نمایند.

مدیرگروه بهبود تغذیه دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی:

تغذیه ناکافی، علت اصلی توقف رشد کودکان است
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شاخص کل بورس منفی شد
شاخص کل بورس اوراق بهادار در معاملات امروز و در 
لحظه انتشار این پیمانه، با کاهش ۴۵۶۳ واحدی معادل 

۰,۳۵ درصد، به یک میلیون و ۲۸۳ هزار واحد رسید.

سرخابی ها، تنها عرضه اولیه 
فرابورس تا پایان سال

مدیرعامل فرابورس ایران به تصمیمات اتخاذ شــده در 
زمینه تغییر دامنه نوسان اشاره کرد و گفت: حذف کامل 
دامنه نوســان در بازار ســرمایه با توجه به تبعات منفی 
آن به هیچ عنوان قابلیت اجرایی شدن ندارد. فدایی در 
پاسخ به سوالی درباره برنامه عرضه های اولیه فرابورس 
تا پایان ســال، گفت: اکنون براساس تصمیمات اتخاذ 
شده به غیر از عرضه سهام سرخابی ها، هیچ برنامه ای 

برای عرضه اولیه جدید وجود ندارد.

سود سهام عدالت در هفته سوم اسفند 
واریز می شود

محمد باغســتانی مدیرعامل شــرکت ســپرده گذاری 
مرکزی، در مورد آخرین وضعیت دریافت سود عملکرد 
سال ۹۹ شرکت های ســرمایه پذیر سهام عدالت، گفت:  
همچنان در حال پیگیری وصول ســود سهام هستیم، 
برخی از شرکت های سرمایه پذیر سود عملکرد خود را به 
حساب شرکت سپرده گذاری واریز کرده اند و هنوز بعضی 
از شرکت ها مانده اند و ما در حال پیگیری هستیم. وی 
گفت: امیدواریم سایر شــرکت های سرمایه پذیر سهام 
عدالت ســود عملکرد خود را هر چه سریع تر واریز کنند 
تا بعد از تجمیع این سودها سود مربوط به سهام عدالت 
در ســال ۹۹ را در هفته سوم اسفند ماه سال جاری به 

صورت متمرکز و یکجا واریز کنیم.
مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی در مورد اینکه 
با توجه به عدم واریز سود مخابرات در سال قبل، آیا سود 
شرکت مخابرات دریافت شــده است، گفت: هنوز سود 
این شــرکت واریز نشده است و در حال پیگیری مسأله 
هســتیم. به گفته وی، بخشی از شــرکت های ۳۶ گانه 
بورســی حاضر در پرتفوی ســهام عدالت سود خود را 
واریز کرده اند که ممکن اســت تعداد باقیمانده مربوطه 
به شرکت هایی باشد که عمده رقم سود نزد آنها است. 
باغستانی همچنین در مورد سود شرکت های غیربورسی 
ســهام عدالت گفت: در مورد شرکت های غیربورسی از 
طرف ســازمان خصوصی ســازی پیگیری می شــود و 
امیدواریم تمام این ســودها در یکجا متمرکز شده و از 
طریق شرکت سپرده گذاری مرکزی به حساب ذی نفعان 
سهام عدالت واریز شود. مدیرعامل شرکت سپرده گذاری 
مرکزی همچنین گفت: امسال سود دارندگان واحدهای 
صندوق پالایشی یکم که مربوط به بیش از دو میلیون 

نفر بود به صورت متمرکز واریز کردیم.

2۰۰ هزار کارتخوان بانکی غیرفعال 
شد

ســید کاظم دهقان مدیرعامل شاپرک گفت: در تاریخ 
چهارم اســفندماه، فهرســت نهایی کارتخوان ها را از 
ســازمان امور مالیاتی دریافت کرده ایم و همکاران در 
خصوص بررسی فایل و غیرفعال سازی ترمینال هایی 
کــه هنوز اقدام نکرده اند، برنامــه ریزی کرده اند. وی 
در پاســخ به این سوال که غیرفعال سازی از چه زمانی 
شروع می شود و تا به الان چه تعداد دستگاه کارتخوان 
غیرفعال شــده اند نیز گفت: از دیروز حدود ۲۰۰ هزار 
کارتخوان را غیرفعال کرده ایم و برنامه داریم که برای 
روزهای بعد این کار را ادامه دهیم. وی همچنین تاکید 
کرد: این غیرفعال سازی، موقت است و پذیرندگانی که 
کارتخوان آن ها غیرفعال شده است، به محض تشکیل 
پرونده مالیاتی و رجوع به شرکت خدمات پرداخت، می 
توانند کارتخوانشان را مجددا فعال شده، در اختیار داشته 
باشــند. وی در پایان اظهار داشــت: امیدوار هستیم با 
سلسله اقداماتی که پذیرندگان به موقع انجام می دهند 
و ثبت نامشــان را تکمیل می کنند مجبور به غیرفعال 

سازی بیشتر نباشیم.

افزایش قیمت دلار در بازار امروز
بر اســاس جدیدترین نرخ های اعلام شده در صرافی 
های بانکی و مجاز سطح کشور، هم اکنون هر اسکناس 
دلار آمریکا به نرخ ۲۴۴۷۴ تومان از مردم خریداری می 
شــود و در مقابل به قیمت ۲۴۷۲۰ تومان به متقاضی 
دریافت دلار فروخته می شــود که نسبت به روز کاری 
قبل، افزایش نرخ دارد. همچنین هر اسکناس یورو نیز 
بــه نرخ ۲۷۴۶۳ تومان از مردم خریداری و در مقابل به 
قیمت ۲۷۷۳۹ تومان به متقاضی دریافت یورو فروخته 

می شود.

تاثیر بحران اوکراین بر صنعت 
خودرو

مشــاوران صنعت خودرو در پیش بینی مشترکی اعلام 
کردند که حمله روسیه به اوکراین یک خطر مهم برای 
بهبود فروش جهانی خودروهای ســبک در سال جاری 
خواهد بود. به نقل از رویترز، نتایج بررســی ها نشــان 
می دهد کــه پیش بینی برای فروش جهانی خودروهای 
سبک تا ۸۵.۸ میلیون دستگاه کاهش  یابد زیرا افزایش 
قیمت هــای نفــت و آلومینیوم می توانــد خریداران را 
از هزینه کردن بــرای خودروهــا و کامیون های جدید 
منصرف کنــد. صنعت خودرو همچنان با کمبود جهانی 
تراشــه مقابله می کند و این عاملی برای کاهش تولید 
بوده است، اگرچه قیمت های بالای خودرو تا حدی این 
تاثیر را جبران کرده اســت. جف شوستر، رئیس بخش 
پیش بینی شــرکت تحلیل  ال ام ســی گفت: عرضه و 
قیمت خودروها در سراسر جهان بر اساس شدت و مدت 
درگیری در اوکراین تحت فشــار بیشتری قرار خواهد 
گرفــت. انتظار می رود خرده فروشــی برای خودروهای 
جدیــد در ماه فوریــه در ایالات متحده بــا ۵.۷ درصد 
کاهش به ۹۲۲ هزار و ۱۰۰ دستگاه برسد اما بر اساس 
این گزارش، انتظار می رود در سال ۲۰۲۲ حجم فروش 

جهانی خودروهای سبک پنج درصد افزایش یابد.

خبر

 منطقه حفاظت شده میاندشت جاجرم که محل زیست یوز آسیایی 
اســت با مشــکلات متعددی از جمله حضور دام ها و ســگ های 

ولگرد، حضور شکارچیان و کاهش طعمه مواجه است.
منطقه حفاظت شــده میاندشت جاجرم که تنها زیستگاه دشتی یوز 
آســیایی در کشور محسوب می شود، ظرفیتی استثنایی برای احیای 

این گونه کمیاب دارد.
میاندشــت یکی از قدیمی ترین مناطق چهارگانه کشــور به شمار 
می رود که در آذر ماه ۱۳۵۲ به اســتناد مصوبه شورای عالی محیط 
زیســت به عنوان پناهگاه حیات وحش و تحت پوشــش سازمان 
حفاظت محیط زیست قرار گرفت؛ اما متأسفانه این منطقه از دیرباز 

همه ساله توسط دام های اهلی اشغال می شد.
خوشــبختانه با همت محیط بانان و مسئولان جاجرم زمان حضور 
دامداران در منطقه به فصل زمستان محدود شده و تعداد آن ها نیز 
به شــدت کنترل شده است ولی به علت اینکه منطقه فاقد عوارض 
طبیعی مانند کوهســتان اســت و منطقه ای دشتی به شمار می آید 
همواره در برابر شــکارچیان موتورسوار آسیب پذیر بوده و صدمات 
فراوانی به جمعیت آهو و قوچ که از غذاهای اصلی یوزپلنگ هستند 

وارد شده است.
بــه رغم تمامی اقدامات صورت گرفته، میاندشــت همچنان، مانند 
بسیاری از مناطق مرتعی کشور با مشکل چرای دام بیش از ظرفیت 

روبه رو است.
پناهگاه میاندشــت ویژگی خاصی برای زندگی گونه های مختلف 
جانوری از جمله یوز آســیایی دارد که آن را به عنوان تنها زیستگاه 

دشتی یوز آسیایی در کشور معرفی می کند.
یوزپلنگ میاندشــت که خود می تواند یکی از غنی ترین سرمایه ها 
برای شهرستان جاجرم باشد، مدتی است که با بی مهری مدیران و 
نیز تا حدودی شــهروندان قرار گرفته؛ به نظر می رسد کمبود اعتبار 
برای پناهگاه میاندشت در مقابل پارک توران که در استان همجوار 
قرار گرفته گوی ســبقت را در هتلینگ کــردن پارک توران برای 

حیوانات وحشی از میاندشت خراسان شمالی ربوده است.
قوانینی که شکار را آسان کرده است

یکی از شــهروندان جاجرمی در این خصوص به مهر می گوید: کم 
رنگ بودن کمک های مردمی در رفع نیازهای منطقه میاندشــت و 
بی تفاوتی مردم منطقه به این نیازها باعث شــده منطقه میاندشت 

مظلوم واقع شود.
محمدی ادامه می دهد: نبود امکانات امنیتی در پناهگاه میاندشــت 
از جملــه محیط بان و امکانات تکنولــوژی روز دنیا محیط را برای 
شــکارچیان بازتر و نبود قوانین سخت در مجازات این طیف راه را 

هموارتر کرده است.
وی می افزایــد: ورود شــرکت آلومینــا جاجــرم بــه موضوع یوز 
آســیایی خوب بوده اما اقدامی درجهت حفظ، نگهداری و یا خرید 
دوربین های مجهز برای محیط زیســت منطقه و ســاخت آبشخور 

انجام نداده است.
ضرورت تأمین آب در فصل گرما

حمید غلامی، از فعالان محیط زیســت نیز می گوید: آبرســانی به 
حیات وحش یکی از اولویت های بسیار مهم برای منطقه است.

وی می افزایــد: به علت کویری بودن منطقه به ویژه در فصل گرما 
نیازمند یک وســیله نقلیه مانند کامیون هستیم که به طور مرتب به 

منبع ها آبرسانی انجام دهد.
غلامی ادامه می دهد: نمی توان گفت به طور قطعی چند قلاده یوز 
در منطقه وجود دارد ولی طبق مشــاهدات در حوزه جاجرم تاکنون 
چهار مورد دیده شــده کــه به دلیل بودن در مناطق آزاد شــرایط 

دوربین گذاری در حال حاضر وجود ندارد.
وی ابراز می دارد: مشکلاتی که یوز پلنگ با آن مواجه است حضور 
دام و سگ های گله هم در فصل زمستان و هم در فصل بهار بوده 
که به صورت غیر مجاز وارد منطقه می شــوند که توجه بسیار زیاد 

قوه قضائیه را می طلبد.
ایــن فعال محیط زیســت ادامه می دهد: دامــداران به راحتی وارد 
پناهگاه شــده و می گویند هر چقدر می خواهید صورت جلسه کنید 

که در این مورد باید دستگاه قضا برخورد قاطع داشته باشد.
از سابقه میاندشت تا اقدامات اصلاحی

در همین ارتباط رئیس محیط زیســت شهرستان جاجرم  می گوید: 
منطقه میاندشت در ســال ۱۳۵۲ در جهت حفاظت از تراکم بسیار 
زیاد آهو و یوزپلنگ آســیایی، حفظ پوشش گیاهی و حفاظت از آب 
و خــاک منطقه خصوصاً جلوگیری از هجوم شــن های روان طبق 
مصوبه شــماره ۴۹ مورخ ۲۰/ ۰۹/ ۵۹  شورای عالی حفاظت محیط 

زیست به عنوان پناهگاه حیات وحش اعلام شد.
احمد صفر زاده ابراز می دارد: در سال ۱۳۹۲ با ارتقا ۱۶ هزار هکتار 
از محدوده امن به عنوان بیست و نهمین پارک ملی ایران معرفی و 

در روزنامه ملی کشور به ثبت رسید.
وی در ادامه تشریح می کند: این منطقه علاوه بر گونه نادر یوزپلنگ 
ایرانــی دارای پســتانداران مهمی چون آهو، قــوچ و میش، گرگ 
خاکســتری، کفتار، کاراکال، گربه وحشــی و پرندگان نادری چون 

عقاب طلایی، دلیجه، هوبره و … است.
صفر زاده ادامه می دهد: منطقه از پوشش گیاهی متنوعی برخوردار 

و انبوه گیاهان شورپسند در شمال منطقه قابل ملاحظه است.
رئیس محیط زیســت شهرستان جاجرم با اشــاره به سابقه وجود 
یوزپلنگ در منطقه می گوید: اولیــن آثار وجود قطعی یوزپلنگ در 
ســال ۱۳۴۲ در شمال شــرق منطقه میاندشت و حوالی زمین های 
زراعی سنخواســت تا روســتای قمیطه بوده است و از سال ۱۳۴۲ 
تا کنون مشــاهدات و گزارشات یوزپلنگ در میاندشت وجود داشته 

اما از ابتدای دهه ۸۰ این مشاهدات جمع آوری و ثبت شده است.
وی می افزاید: از ابتدای دهه ۹۰ با نصب دوربین های تله ای تصاویر 
تهیه و مطالب و گزارشــات بر پایه مستندات ارائه شد؛ تحلیل این 
تصاویر نشــان می دهد که طی دهه ۹۰ چندین مرتبه یوزپلنگ ها 
در منطقه میاندشــت زاد آوری داشته اند و طی سال های ۹۶ و ۹۷ 
دو یوزپلنگ یکی بر اثر سرقت شکارچیان و دیگری بر اثر تصادف 
تلف شده اند که این اتفاق آسیب جدی به جمعیت یوز باقی مانده در 

میاندشت وارد کرده است.
احمد صفرزاده ادامه می دهد: در سال های ۹۸ و ۹۹ آمار مشاهدات 
کاهش پیدا کرد اما در سال ۱۴۰۰ آمار این مشاهدات افزایش یافته 
و به نحوی که از ابتدای سال تاکنون ۹ مرتبه یوزپلنگ توسط مردم 
و محیط بانان مشاهده مستقیم و یک مرتبه نیز از آن تصویربرداری 

شده است.
وی با اشــاره به اقدامات انجام شــده برای حفظ زیســتگاه های 
یوز در میاندشــت اضافه می کند: از جمله ایــن اقدامات به ترتیب 
کاهش حــدود ۵ هزار واحــد دامی با خرید پروانــه حقوق عرفی 
دامــداران میاندشــت، حفر یــک حلقه چاه آب جهــت تأمین آب 
حیات وحش، کنترل و ســاماندهی ســگ های ولگرد و سگ های 
گلــه، افزایــش تجهیــزات و ادوات آبرســانی از جملــه تراکتور 
و تانکــر، آزاد ســازی ۸ هــزار هکتــار از اراضی قلمــرو یوز در 
میاندشــت، تقویت تجهیزات محیط بانان بــرای برقراری امنیت 
 در زیســتگاه یوزپلنگ و آموزش جوامع محلــی و دامداران منطقه 

است.

زیستگاه یوز آسیایی در اشغال دام ها 

جولان شکار در میاندشت جاجرم

 
حفاری های ایجاد شــده در مناطقی از شــهر 
شــیروان برای اجرای شبکه فاضلاب و کندی 
اجــرای آن موجــب گلایه مندی بســیاری از 
شــهروندان این شهر خراسان شــمالی شده و 

حوادثی را نیز در پی داشته است.
اجرای طرح شــبکه های فاضلاب شــهری با 
توجه به گسترش شــهر و افزایش جمعیت که 
به صورت طبیعی سبب افزایش میزان فاضلاب 
شهری می شود خواسته به حق مردم است اما 
در اجرای آن لازم است تا دستگاه های متولی 
بــرای جلوگیــری از هرگونه خســارت مالی و 
جانی، ســهولت در تردد و رفع گرد و غبار ناشی 
از حفاری ها هر چه ســریع تر آســفالت آن را 

انجام دهند.
اگر چه در ســال های اخیر و با اجرای شــبکه 
هاب فاضلاب در ســطح شهر رشد شبکه جمع 
آوری فاضلاب را شاهدیم اما نیاز است به همان 
ســرعت که حفاری ها انجام می شــود برای 
پرکردن و ترمیم آسفالت آن ها نیز اقدام شود و 
نهاد های خدماتی همکاری های لازم را در این 
زمینه بعد از اجــرای طرح های آب و فاضلاب 

داشتند تا سرو صدای مردم درنیاید.
اگر چه کارشناســان اهداف اجــرای طرحهای 
فاضلاب شهر ایجاد شبکه جمع آوری فاضلاب 
افزایش عمر مفید ابنیه و تأسیســات شــهری، 
اســتفاده از پســاب حاصل از تصفیه فاضلاب 
جهت آبیاری فضای ســبز شهری و زمین های 
کشاورزی و در نتیجه کاهش مصرف آب است 
اما خرابــی های پس از آن به انــدازه ای کند 
ترمیم می شــود که گاه مردم مــی گویند ای 

کاش این طرح ها اجرایی نمی شد.
هشت ماه از حفاری ها گذشته است

یکی از شــهروندان ساکن شهرک امام خمینی  
شــیروان می گوید: با گذشــت بیش از هشت 
ماه از حفاری شــبکه فاضلاب متاسفانه تاکنون 
محدوده ای که در آن حفاری شد آسفالت نشده 
است و در تابستان شاهد گرد و غبار فراوان و در 
زمســتان با گل و لای ناشی از بارش ها مواجه 
هستیم که تردد را بسیار مشکل ساز کرده است.

حمید عین بیگی گفت: شــهرداری و شــرکت 
آب و فاضلاب توپ مرمت آسفالت را در زمین 
یکدیگر مــی اندازند و برای رســیدگی به این 
موضوع به شــهرداری مراجعه کردم که گفتند 

متولــی آن اداره آب و فاضلاب اســت و آب و 
فاضــلاب نیز مــی گوید شــهرداری باید این 
محدوده ها را مرمت کند اما با گذشــت چندین 
ماه هنوز اقدامی در این مورد انجام نشده است.

وی اجــرای شــبکه فاضلاب مهم دانســت و 
درعین حال  افزود:به دلیل فرصتی که از اجرای 
این طرح قرار اســت در آینده ایجاد شود نباید 
چندین ماه شــاهد کوچه های مملو از خاک و 
گل و لای باشــیم و تردد مردم هم با مشــکل 

مواجه شود.
یکی دیگر از شهروندان ساکن شهرک آزادگان 
نیز گفــت: وقتی با دفتر تاکســی تلفنی محله 
تماس می گیرم و درخواست سرویس می کنم 
با شــنیدن آدرس از آمدن خودداری می کنند و 
موضوع حفاری های پرنشده را مطرح می کنند 

که ممکن است به تاکسی ها آسیب بزند.
زهــره خاقانی افــزود: طرحی که در شــهرک 
آزادگان اجرا شد از ابتدای فصل تابستان تاکنون 
نیمه تمام مانده و هنوز آسفالت نشده که ممکن 
است چاله های ایجاد شده و سنگ و کلوخ های 
مانده از حفــاری به مردم و به ویژه به کودکان 
آسیب بزند که این اتفاق برای خود من هم روی 
داد و آسیب دیدگی مچ پایم برای م دردسر ساز 
شد.وی با بیان این که همسایگان و افراد ساکن 
در محل هم از ترمیم نشــدن آسفالت ناراضی 
هستند افزود:  بارها از این امر شکایت کرده ایم 
که این حفاری ها مشــکلات زیادی برای تردد 

ایجاد کرده است اما راه به جایی نبرده است.
به گفته وی شــرکت فاضلاب توان و ظرفیت 
بالایــی برای کار دارد و هر اخلالی در روند کار 
این شرکت خلاف رفاه شهروندان است  اما این 
انتظار نیز وجود دارد که شرکت آب و فاضلاب 
تقدم و تاخر را در اجرای پروژه ها را رعایت کند.

اما و اگر
در این مورد رییس شورای شهر شیروان گفت: 
پس از حفاری های انجام شــده جهت اجرای 
شبکه فاضلاب، همیشه آسفالت توسط پیمانکار 

آب و فاضلاب انجام می شود.
محمدمحمدزاده اظهار داشــت: چنانچه در این 
خصوص آب و فاضلاب با شــهرداری قرارداد 
بسته باشــد و یا در صورت مکاتبات و شکایت 
مردمی، آسفالت توســط شهرداری صورت می 

گیرد و به حساب آن اداره اضافه می شود.
جانشــین مســئول عمران و مســئول حفاری 

شهرداری شیروان نیز گفت: با توجه به حفاری 
هــای ایجاد شــده، صدور مجــوز و نظارت با 
شهرداری اســت و در قراردادهای جدید مجاب 
کردیــم پیمانــکاری کــه حفــاری انجام می 
دهد آســفالت هم انجام دهد کــه قراردادهای 
شــهرداری در خصوص خسارت معبر و نظارت 

پروژه است.
مهدی مجیدی اظهار داشــت: اگر در مواردی 
مشــاهده شــود که آن اداره مدیریت نداشته و 

کوتاهی می کند اخطار می دهیم.
وی بــا بیان اینکه اینگونــه جهت جلوگیری از 
هرگونه نشست زمین و سایر موارد، مدت زمانی 
که از حفاری ها تا زمان آسفالت می گذرد باید 
چهارماه باشــد خاطرنشان کرد: اگر عمق کانال 
یک متر باشد پس از چهارماه لکه گیری انجام 
می شود ولی عمق کانال در این شهر از ۱۳ متر 

تا ۲.۵ متر متغییر است.
جانشــین مســئول عمران و مســئول حفاری 
شــهرداری شیروان با بیان اینکه طی چند سال 
اخیر ۲۰ مورد شــکایت در خصوص شکستگی 
دســت و پا به شــهرداری در اجرای این طرح 
ها گزارش شده اســت گفت: با ایجاد هر گونه 
حفاری ســعی خواهیم کرد آســفالت به زودی 
انجام شــود تا مشــکلات تردد و ســایر موارد 

برطرف شود.
مجیدی افزود: امسال ۲ هزار و ۵۰۰ مترمربع از 
حفاری های توط آب و فاضلاب آســفالت شده 
که هزینه هر مترمربــع ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار 
ریال است و اینک بهســازی و آسفالت منطقه 
زیباشــهر در اولویت است و پس از آن آسفالت 
منطقه جمهوری، شهرک آزادگان شامل مجتمع 

بنیاد مسکن، کارخانه قند، منتظران و امیدواران 
انجام خواهد شد.

وی اضافه کرد: طی جلسات متعدد تا پایان سال 
۴ کیلومتر از حفاری ها باید آســفالت شود که 
اتمام آن بســتگی به شرایط جوی هوا دارد و از 
سویی کلیه حفاری های سطح شهر از نیمه دوم 

اسفندماه ممنوع خواهد شد.
رییــس امــور آب و فاضلاب شــیروان گفت:  
آســفالت های طرح اگو برعهده این اداره است 

که فعلا به خاطر سردی هوا انجام نمی شود.
شــهرام رمضانی در خصوص گلایه شهروندان 
مبنی بر طولانی شدن آسفالت پس از حفاری ها 
اظهار داشــت: آسفالت باید حتما پس از سه ماه 
از اتمام عملیات حفــاری صورت گیرد تا محل 
نشســت نکند و از ســویی برای انجام این کار 
شرایط دمای هوا باید مناسب باشد که به دلیل 

باران و برودت هوا کمی با تاخیر انجام شد.
 وی خاطرنشان کرد: از ابتدای امسال تاکنون ۷ 
هزار و ۶۸۱ متر مربع احداث شبکه فاضلاب در 
نقاط مختلف شهر انجام و ۹۸ منهول در مسیر 
شبکه فاضلاب ساخته شد که هزینه اجرای هر 

مترمربع ۲۵ میلیون ریال برآورد می شود.
رمضانی اضافه کرد: آسفالت ۸۰ درصد حفاری 
هــا در بلوار مدرس، شــهرک امام)جمهوری(، 
آزادگان و خیابان استقلال و قسمت غرب شهر 

تمام شده است.
رییــس امــور آب و فاضلاب شــیروان گفت: 
همچنین طــی مدت یاد شــده ۴ هزار و ۸۷۴ 
مترمربع از حفاری های ســطح شهر توسط این 
اداره آســفالت شــده و تا پایان سال ۲ کیلومتر 

دیگر هم انجام خواهد شد.

راشـاتودی: بـر اسـاس آخریـن اطلاعات منتشـر 
شـده توسـط بانـک مرکـزی روسـیه دارایی طلا 
و ارز خارجـی روسـیه تافوریـه بـه ۶۴۳.۲ میلیارد 
بـا  بانـک مرکـزی روسـیه  دلار رسـیده اسـت. 
اشـاره بـه اینکـه افزایـش ۰.۶ درصـدی ذخایـر 
بـوده  بـازار  مثبـت  ارزیابـی  تجدیـد  از  ناشـی 
اسـت، اعـلام کـرد: ذخایـر روسـیه ۳.۶ میلیـارد 
یافتـه  افزایـش  بـه هفتـه گذشـته  دلار نسـبت 

عمدتـاً  کـه  روسـیه  بین المللـی  ذخایـر  اسـت. 
دارایی هـای خارجـی بـا نقدینگـی بالایـی اسـت 
کـه توسـط بانـک روسـیه و دولـت ایـن کشـور 
نگهـداری می شـود و شـامل صندوق هـای ارزی، 
حـق برداشـت ویـژه در صنـدوق بین المللـی پول 

)IMF( و طـلا اسـت.
 ۶ تقریبـاً  ارزی کشـور  ذخایـر  در سـال ۲۰۲۱، 
یـک  مرکـزی  بانـک  یافـت.  افزایـش  درصـد 

سـطح هـدف ۵۰۰ میلیـارد دلاری بـرای ذخایـر 
بین المللـی دارد. روسـیه بـرای اولین بار در سـال 
۲۰۰۸ بـا ۵۹۸ میلیـارد دلار از ایـن میـزان عبـور 
کـرد. در سـال های بعـد، ذخایـر ایـن کشـور در 
چندیـن مرحلـه کاهـش یافـت بـه طـوری کـه 
سـال  در  دلار  میلیـارد   ۳۵۶ بـه  ذخایـر  میـزان 
۲۰۱۵ پـس از بحـران قیمـت نفـت رسـید ولـی 
دو  تقریبـاً  تاکنـون  زمـان  آن  از  ذخایـر  میـزان 

برابـر شـده اسـت. در سـال های اخیـر، دولـت و 
بانـک مرکـزی روسـیه میـزان وابسـتگی خود به 
دارایی هـای  و  داده انـد  کاهـش  را  آمریـکا  دلار 
بین المللـی خـود را به سـمت سـایر ارزهـا و طلا 
بیـن  بنـدی  رتبـه  آژانس هـای  داده انـد.  تغییـر 
المللـی قبـلًا اعـلام کـرده انـد کـه ذخایـر مالی 
روسـیه بـه این کشـور اجـازه می دهد تا بـا اثرات 

منفـی تحریم هـا مقابلـه کنـد.

ترمیم حفاری های معابر شیروان؛ شاید وقتی دیگر

ذخایر طلا روسیه به بالاترین سطح خود رسید

خبر

حجم کل بازار ارزهای دیجیتال 
کاهش یافت

یاهوفایننس: تحلیلگران واکنش های متفاوتی به تاثیر احتمالی 
این درگیری بر قیمت ارزهای دیجیتال داشتند. زاک کیلرمن، 
متخصص در این زمینه گفــت: ارزهای دیجیتال، مانند همه 
بازارهای جهانی، با خبر حمله روسیه به اوکراین آسیب دیدند. 
ادوارد مویا، تحلیلگر ارشــد بازار گفت: سرمایه گذاران در حال 
حاضر به سمت طلا می روند و منتظر ارزهای دیجیتال هستند 
تا زمانی که مطمئن شوند که پایین ترین قیمت در بازار را دارد 
امــا در نهایت بیت کوین نقش طلا را بــه عنوان ابزار اصلی 

کشورها برای ذخیره ارزش بر عهده خواهد گرفت یا خیر.
مجموع ارزش بازار جهانــی ارزهای دیجیتالی در حال حاضر 
۱.۷۹ تریلیون دلار برآورد می شــود که این رقم نسبت به روز 
قبل ۴.۱۳ درصد بیشــتر شده اســت. در حال حاضر ۴۱.۷۱ 
درصد کل بازار ارزهای دیجیتالی در اختیار بیت کوین اســت. 
بیت کوین ۱۲ سال پیش توسط گروه گمنامی از معامله گران 
بر بســتر بلاک چین ایجاد شد و از سال ۲۰۰۹ معاملات اولیه 
آن شــکل گرفت. حجــم کل بازار ارزهــای دیجیتال در ۲۴ 
ســاعت گذشته ۹۳.۹۲ میلیارد دلار اســت که ۲۹.۵۴ درصد 
کاهش داشته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۱۴.۵۷ میلیارد دلار است که ۱۵.۵۱ درصد از کل 
حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است. حجم تمام کوین 
های پایدار اکنون ۷۸.۰۱ میلیارد دلار است که ۸۴.۰۶ درصد 

از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است.

مذاکرات هند برای واردات اوره از 
ایران با استفاده از روپیه

رویترز: هند واردات اوره از ایران را در سال ۲۰۱۹ تحت فشار 
تحریمهــای آمریکا علیه ایران متوقف کرد و به کشــورهایی 
نظیــر چین، اوکراین و روســیه رجوع کرد تــا تقاضای خود 
بــرای مواد مغذی خاک را تامین کند. یکــی از منابع آگاه به 
رویترز گفت: ســال گذشته بعضی از ایالتهای هندی به دنبال 
محدودیتهای صادراتی ناگهانی که از ســوی چین در واکنش 
بــه قیمتهای جهانی بالای کود اعمال شــدند، با کمبود اوره 
روبرو شدند. اکنون مســائل روسیه و اوکراین هم به ابهامات 
در خصوص عرضــه و قیمتها اضافه کرده و بنابراین هدف ما 
تامین عرضه به نرخهای معقول اســت. هند واردکننده بزرگ 
اوره و ســایر مواد مغذی خاک برای تامیــن نیازهای بخش 
کشاورزی اســت که حدود ۶۰ درصد از نیروی کار این کشور 
در آن اشــتغال دارند و ســهم ۱۵ درصدی در اقتصادی ۲.۷ 
تریلیون دلاری این کشور دارد. دولت فدرال برای قیمت اوره 
ســقف تعیین کرده و هزینه اضافی واردات را به عنوان یارانه 
در بودجه فدرال مشــخص کرده است. همچنین یارانه هایی 
بــه تولیدکنندگان داخلی اوره برای فــروش محصول به نرخ 
مصوب دولتی پرداخت می کند. هزینه یارانه کود که از سوی 
هند در ســال مالی ۲۰۲۱-۲۰۲۰ پرداخت شد، به رکورد ۱.۵ 
تریلیون روپیه رسید. ایران ســومین منبع بزرگ واردات اوره 
هند در ســال مالــی ۲۰۱۹-۲۰۱۸ بــود و از ۷.۵ میلیون تن 
واردات اوره به هند، حدود ۱۷ درصد ســهم داشت. هند پس 
از مشاهده ســیگنالهایی از پیشرفت مذاکرات هسته ای میان 
ایران و آمریکا و احتمال توافق جدید و رفع تحریمها، به دنبال 
تســریع یک قرارداد با ایران است. یک منبع آگاه دیگر گفت: 
دیدارهایی با ذی نفعان انجام گرفته و برنامه هند، پرداخت به 
روپیه با مشــارکت بانکهای داخلی برای واردات ســالانه ۱.۵ 
میلیون تن اوره از ایران اســت. با این حال هنوز درباره قیمت 

تصمیم گیری نشده است.



  Vol.1،No.28،  .Mar 5،2011

WWW.ETEFAGHYEH.IR

صاحب امتیاز   :   حسین رفیعی
مدیر مسئول     :   حسین رفیعی

روزنـامه اقتصادی سیاسی و فرهنگی استان خراسان شمالی
آدرس دفتر مرکزی: خراسان شمالی، بجنورد

بلوار استقلال - نبش چهارراه نگارستان 
ساختمان نیکان - طبقه سوم

روابط عمومی :      ۰۵8322۵۵4۱۱
شماره فکس :        ۰۵8322۵۹۰۱8

آدرس دفتر شیروان: 
خیابان سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی 

نرسیده به حاج قاسم سلیمانی هفتم جنب نانوایی    
جواد یزدی

۰۹۱۵۹84۹28۱

ECONOMIC، POLITICAL NEWSPAPER

WWW.ETEFAGHYEH.IR

ETEFAGHYEH DAILY NEWSPAPER
ECONOMIC، POLITICAL NEWSPAPER

etefaghyeh@gmail.com  :پست الکترونیک

Vol.2499 ، No.2509 .February،2022یکشنبه1400/12/08 سال یازدهم - دور جدید - شماره 2509 - مسلسل 2499
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خراسان شمالی
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 دو مدال آلپاین ایران در قهرمانی 
آسیا

اسکی بازان کشــورمان موفق شــدند به دو مدال 
ارزشمند دیگر در رقابت های اسکی آلپاین قهرمانی 

آسیا دست پیدا کنند.
به گزارش فارس، رقابتهای اســکی آلپاین قهرمانی 
آســیا ۲۰۲۲ از ۵ اسفند با برگزاری مسابقات مارپیچ 

بزرگ در پیست اسکی مزار لبنان آغاز شد.
در پایــان رقابتهای مارپیچ کوچک این مســابقات 
عاطــف احمدی در بخــش بانوان و محمد ســاوه 
شمشــکی در بخش مردان موفق به کســب مدال 
ارزشمند نقره شــدند تا به این ترتیب مجموع مدال 

های کشورمان به عدد ۴ برسد.
روز گذشــته نیز با تصمیم مســئولان کنفدراسیون 
اسکی آسیا نتایج دور نخست مسابقات مارپیچ بزرگ 
به عنوان نتایج نهایی این مســابقات محسوب شد و 
عاطفــه احمدی در بخش بانوان به مدال ارزشــمند 
نقره دســت پیدا کرد. محمد ســاوه شمشکی نیز در 
جایگاه ارزشــمند ســوم قرار گرفت و به مدال برنز 

رسید.
رقابتهای اســکی آلپاین قهرمانی آسیا در دو بخش 

مارپیچ کوچک و بزرگ در لبنان برگزار شد. 
بهرام ساوه شمشکی دبیر فدراسیون اسکی و ورزش 
های زمســتانی نماینده فدراســیون جهانی در این 

مسابقات بود.

صعود شاگردان عابدینی به فینال 
قهرمانی آسیا

تیــم ملی اســلحه ســابر شمشــیربازی نوجوانان 
کشورمان با شکست رقبای خود در قهرمانی آسیا به 

فینال مسابقات راه یافت.
تیم ملی ســابر نوجوانان کشــورمان در مســابقات 
قهرمانی آســیا با ترکیب نیما آقایی ، سام ذوالقدری 
، مبین رضوی و امیر محمد میر شفیعی و مربیگری 
مجتبی عابدینی و مسعود فتوحی توانست با شکست 
تیم های هند و کویت به فینال مســابقات قهرمانی 

آسیا راه یابد.
تیم سابر کشورمان برای کسب مدال طلا در فینال 
قهرمانی آســیا با  تیم کشور میزبان یعنی ازبکستان 

رقابت خواهد کرد.
پیش از این و در بخش انفرادی نیما آقایی توانســته 

بود مدال برنز را از آن خود کند.

رییس سازمان خصوصی سازی می گوید که دو باشگاه سرخابی با بهبود 
حکمرانی، شرایط مطلوبی را در آینده خواهند داشت.به گزارش »ورزش 
سه«، برنامه سلام صبح بخیر شبکه سوم سیما، میزبان حسین قربان زاده 
به  مفصل  به صورت  او  که  جایی  بود؛  سازی  سازمان خصوصی  رییس 
سوالات پیرامون واگذاری پرسپولیس و استقلال از طریق بورس پاسخ داد 
و همچنین نکاتی را در این خصوص روشن کرد.او اعلام کرد که بخش 
عمده مالیات پرسپولیس و استقلال مورد بخشش قرار خواهد گرفت. از 
سوی دیگر قربان زاده تاکید کرد که دو ورزشگاه امام رضا و شهید کاظمی 
تحت مالکیت سرخابی ها نیستند و در ترازنامه هم نیامده اند.نکته مهم اینکه 
رییس سازمان خصوصی سازی وعده داد که ۱۰ درصد از سهام دو باشگاه 
تا عید واگذار خواهند شد و این رقم تا ۵۰ درصد افزایش خواهد یافت.

صحبت های او را می خوانید:
* دارایی پرسپولیس و استقلال چندان زیاد نیست

۲۹۵ بنگاه دولتی در لیست واگذاری وجود دارند و استقلال و پرسپولیس 
هم در این لیست هستند. یک آیین نامه داریم که مطابق آن تمامی بنگاه 
ها اگر قیمت تابلوی بورسی دارند، همان قیمت ملاک باشد و اگر در بورس 
نیستند حتما باید بر اساس روش ارزش روز خالص دارایی ها محاسبه شود. 
در روش ارزش روز خالص دارایی ها باید کارشناس رسمی دادگستری باید 
تمامی دارایی های آنها را ببیند و ارزش گذاری کند، بدهی را کسر کند و 
مبلغ نهایی ارزش کل آن شرکت یا باشگاه خواهد بود. در مورد استقلال 
و پرسپولیس دارایی های آنها ثابت آنها که آنچنان زیاد نیستند؛ ورزشگاه 
و دفتر مرکزی و ... است که بخش عمده آن برای خودشان است و برای 
بخش عمده دیگری سند صادر نشده است، البته مالکیت احراز شده است. 
دو ورزشگاهی که شهرداری تهران داد، اصلا در لیست ترازنامه نیامده و 
در لیست دارایی ها نیست اما درفشی فر و شهدای گمنام و کمپ مرحوم 
ناصر حجازی و مرغوبکار )دو ورزشگاه برای پرسپولیس و دو ورزشگاه برای 
استقلال( به نام خودشان است و دفتر مرکزی هم به این ترتیب است. نکته 
این است که بخشی از این دارایی ها مصوبه هیات وزیران دارد و هنوز سند 
مالکیت صادر نشده اما مالکیت احراز شده است و معلوم است استقلال و 
پرسپولیس ورزشگاه دارند اما سندی نیامده است اما ادعاهایی دیگری هم 

نسبت به دارایی ها دارند که هنوز ثابت نشده است.
* ارزش اصلی سرخابی ها به برند آنهاست

دارایی های فیزیکی دو باشگاه چندان نیست؛ بخش عمده ارزش ۳۲۱۰ یا 
ارزش ۲۷۸۰ میلیاردی برند اینها است. ارزش گذاری برند این دو باشگاه 
اقتضای خاص بومی این کشور را دارد. فرمول وجود دارد اما طبیعتا بر اساس 
فرمولی که مقتضیات خاص کشور ما است محابیه می شود؛ مثلا نسبت به 

هواداری، تاثیرگذاری، نفوذ برند، پشتیبانی برند و ... . پارامتر هایی برای 
اعدادی که برای برند در نظر گرفته می شود وجود دارد. این مبانی هم برای 
هر دو باشگاه یکی است و کارشناسان برای هر دو باشگاه از مبانی یکسانی 
بیاید ولی طبیعتا همه ما می دانیم  این عدد به دست  تا  استفاده کرده اند 
چون در سالهای گذشته سوء مدیریت بوده، به نحو شایسته ای از این برند 
درآمدزایی نشده است و سودی که برند باید عاید این باشگاه کند ایجاد نشده 
است. انشاالله در سالهای آینده با مسیر جدیدی که ما شروع کردیم این اتفاق 

رخ بدهد و درآمدزایی آنها مستمر شود و به سودآوری برسد.
* به دنبال بهبود کیفیت حکمرانی در سرخابی ها هستیم

کلمه خصوصی ممکن است اشتباهی را در ذهن افراد ایجاد کند. ما یک 
هدف نهایی و غایی داریم که دو باشگاه باید به کیفیت مطلوب بهره وری و 
کارآیی برسند؛ هم در عملکرد و موفقیت های ورزشی و هم موفقیت های 
اقتصادی و اینها یعنی دو باشگاه به حکمرانی بهتری نیازی دارند. خصوصی 
سازی یکی از ابزارهایی است که باشگاه ها را به این نتیجه برساند. ما به 
دنبال بهبود کیفیت حکمرانی دو باشگاه هستیم نه اینکه در مزایده این 
رفع تکلیف کنیم و بگوییم خصوصی کردیم و یک شخص حقیقی آمد و 
خرید. اتفاقا ما اینجا حتما باید اهلیت و صلاحیت لازم را چک کنیم. پس 
بهتر است بگوییم این باید از دولت انتقال پیدا کند و به نفع یک مدیریت 
حرفه ای واگذار شود که باشگاه را به موفقیت برساند. طبیعتا اینطور مردم هم 
بخش خصوصی می شوند چون مردم در بخش اول مالک این دو باشگاه 

خواهند شد.
جلسات منظم سازمان خصوصی سازی با حضور وزرا دنبال شده و این فرایند  

در آستانه نتیجه نهایی است.
* پرسپولیس و استقلال از تاریکخانه خارج خواهند شد

اولین اقدام برای تحول در این دو باشگاه شفافیت است. یعنی اگر شفافیت 
به نفع کامل مشخص شود، حتما مسیر اینها تغییر می کند چون تا زمانی که 
ابهام وجود داشته و مردم مطلع نبودند و صورت های مالی منتشر نمی شده، 
هر اتفاقی هم ممکن بوده رخ بدهد. من برای شرکت های دولتی از لفظ 
»تاریک خانه« استفاده کردم؛ هم در مورد این دو باشگاه و هم در  مورد 
... ما شرکت هایی داریم که  پتروشیمی و  پالایشگاه ها و  شرکت ها و 
متاسفانه به دلیل اینکه در برابر انتشار صورت های مالی مقاومت می کنند، 
عملا آن شرکت اولا با وضعیت اسفناکی مدیریت می شود، دوما مردم از 
وضعیت بی خبر هستند، ثالثا بهره وری و کارایی لازم را ندارند. در مورد 
استقلال و پرسپولیس اولین بار است که صورت های مالی حسابرسی شده 
فشاری که مجموعه سازمان خصوصی  با  منتشر می شود. هفته گذشته 
سازی آورد، صورت های مالی دو باشگاه را خود هیات مدیره تهیه کرده، 

سازمان حسابرسی حسابرسی کرده و با جزییاتی که بعضی موارد آن به 
سالها و دهه های گذشته برمی گردد منتشر شده است. همین الان مردم 
عزیز می توانند در فضای مجازی یا سایت سازمان خصوصی سازی ریز 
جزییات طبقه بندی دارایی ها و بدهی ها و مواردی که حسابرس به عنوان 
ابهام مطرح شده است را ببیند؛ اینکه اگر فردی چه بازیکن، چه سرپرست، 
چه کادرفنی و چه عضو هیات مدیره یک نکته مالی را همچنان مبهم باقی 
گذاشته و برای مثال پول، زمین و آپارتمانی را گرفته و برنگردانده، همه با 

جزییات به عنوان بند های حسابرسی وجود دارد.
* زیان انباشه پرسپولیس و استقلال ۳00 میلیارد است

صورت مالی حسابرسی شده وجود دارد و معلوم است که این دو باشگاه 
در سال گذشته چقدر درآمد داشتند، چقدر بدهی داشتند. دو باشگاه درآمد 
داشتند اما در مساله سود داشتن که مابه التفاوت درآمد و هزینه آنها می شود، 
به این صورت است که پرسپولیس یک مبلغ اندکی سود داشته که حدود 
۹ تا ۱۴ میلیارد بوده است و استقلال سود نداشته است. اینها یک زیان 
انباشته شده ای دارند که حدود ۲۴۰ تا ۳۰۰ میلیارد تومان است. این مسائل 
با جزییات وجود دارد و مردم می توانند به صورت های مالی مراجعه کنند. 
صورت های مالی اعم از صورت سود و زیان و گزارش وجوه نقد و ترازنامه 
است. در ترازنامه لیست دارایی ها و اقلام این دو باشگاه وجود دارد. میزان 
بدهی و درآمد سال گذشته هم در گزارش سود و زیاد وجود دارد. در گزارش 
سود و زیان رقم درآمد اسپانسری و کارگزاری سال گذشته و همچنین رقم 
بدهی های آنها وجود دارد. مهم ترین بدهی اینها، بدهی مالیاتی است. بدهی 
مالیاتی را هم بخشی را باید پرداخت کنند و بخشی قابلیت پیگیری و ارسال 
اظهارنامه و معافیت را داشته ولی متاسفانه چون اظهارنامه ارسال نشده، 
مشمول مالیات شده اند. چون انضباط مالی وجود نداشته، تبدیل به آواری 

روی سر باشگاه شده است.
* بخشی از مالیات دو باشگاه قابل بخشش خواهد بود

حدود ۱۹۸ میلیارد تومان باشگاه استقلال و حدود ۱۹۳ میلیارد تومان باشگاه 
پرسپولیس مالیات قابل بخشش داشتند که می توانستند از طرق رسمی 
پیگیری کنند تا این مالیات بخشیده شود. مبلغ غیرقابل بخشش حدود ۷۳ تا 
۷۵ میلیارد تومان برای استقلال است و برای پرسپولیس ۱۲۳ میلیارد تومان 
است. بخش عمده مالیات قابل بخشش، بخشیده می شود اما نیاز به پیگیری 
دارد. ما ستادی را تحت عنوان ستاد آماده سازی اجرایی دو باشگاه برای 
واگذاری از سه ماه قبل در سازمان خصوصی با نمایندگانی از همه بخش 

های دو باشگاه و وزارت ورزش و بورس و فرابوس و مشاورین و... تشکیل 
دادیم که بتوانیم این مسیر را درست و منطقی پیش برویم و هر مشکلی 
هست مرتفع کنیم. آقای دکتر منظور رییس محترم سازمان مالیاتی، آقای ... 
رییس محترم سازمان حسابرسی آمدند و نکات اینها را شنیدند و در بعضی 
موضوعات همراهی کردند تا مرتفع شود. در مورد موضوعات اقتصادی دو 
باشگاه تا جایی که می شده به یک انضباط و شفافیتی برای واگذاری در این 
زمینه رسیده اند. حرف هایی که ما می زنیم مردم را نترساند چون وقتی از 
بدهی و ارقام صحبت می کنیم ممکن است نسبت به اینکه دو باشگاه اساسا 
آینده تاریکی دارند یک یاس و ناامیدی به بار بیاید. نسبت به آینده اینها 
یک طرح کسب و کار که مورد تایید کارشناس است ارائه کرده اند و در سال 
۱۴۰۱ با جلساتی که با وزیر محترم ورزش جناب دکتر سجادی و آقای دکتر 
جبلی و همکارانشان در سازمان صدا و سیما به تفاهم هایی رسیدند که این 
تفاهم نسبت به درآمدزایی آنها در سال آینده کمک می کند. آینده این دو 
باشگاه نسبت به گذشته متفاوت است و اگر دوستان در سازمان این اتفاق 

انشاالله تا ۱۵ اسفند رخ می دهد.
* ده درصد سهام تا عید واگذار خواهد شد

پنجاه درصد سرمایه  باشگاه که  دو  این  ده درصد  از سال حدود  قبل  تا 
ثبتی آنها محسوب می شود باید به مردم واگذار می شود. این واگذاری به 
مردم هم از طریق مشارکت در افرایش سرمایه در فرابورس اتفاق می افتد. 
حدود هفت روز است که درخواست ما آنچه که در شرکت بورس ثبت 
شده است، در شرکت فرابورس در کمیته درج است و ما امیدواریم امروز 
از آن موضوع در  بعد  به اعلام کنند.  را  نهایی  نتیجه  بیفتد و  اتفاق  این 
پروسه ای می افتد که آن پروسه تصویب هیات واگذاری و مجمع فوق 
العاده است. انشاالله در روزهای شادی مردم و میلاد ائمه اطهار، این اتفاق 
به عنوان یک جشن ملی تلقی شود و مردم مشارکت کنند و برای اولین بار 
مردم و هواداران بتوانند سهامدار این باشگاه شوند. حدود ده درصد واگذار 
می شود و برای مابقی تا مرداد ماه سال ۱۴۰۱ تغییر ارکیب سهامداری را 
داریم؛ یعنی سهام دولت از ۹۰ درصد به زیر ۵۰ درصد می آید. این اتفاق با 
یک بررسی دقیق از مزایده ای که شرکت های مختلفی می توانند شرکت 
کنند رخ می دهد و از این طریق اهلیت و صلاحیت آنها اثبات خواهد شود؛ 
شفافیت، انضباط مالی، مشارکت مردم در مالکیت این باشگاه ها، سودآوری 
خواهد محقق  که  است  اقدام  این  نتیجه  حرفه ای  مدیریت  و   عملیات 

 شد.

این یک جشن ملی است؛

استقلال و پرسپولیس
 در آستانه تغییرات بزرگ!


